
Як відомо, нещодавно Верховна Рада України ратифікувала Угоду про грант 
“Проект ядерної безпеки Чорнобильської АЕС” між Європейським банком 
реконструкції та розвитку, урядом України і ЧАЕС. Це перший із серії грантів, 
які “велика сімка” має виділити на підготовку Чорнобильської АЕС до зак
риття. Його вартість - 118,1 мільйона екю, або 150 млн. доларів.

Згідно з Угодою ці кошти будуть використані на:
- підвищення безпеки третього блока ЧАЕС - 13,5 млн. екю.
- спорудження нового сховища відпрацьованого ядерного палива - 66,1 

млн. екю;
- спорудження заводу для переробки рідких відходів - 19,7 млн. екю.
Грант передбачає також витрати обсягом 0,1 млн. екю на керування про

ектом та оплату консультантів. До групи керування проектом буде залучено 
спеціалістів ЧАЕС та західних консультантів. Крім того, із цих 8,7 млн. екю 
майже 2,5 млн. екю піде на оплату послуг українських інститутів, які займа
ються питанням ядерної безпеки.

Необхідність споруд
ження сховища відпра
цьованого ядерного па
лива зумовлена тим, що 
наявне на ЧАЕС сховище 
практично вже заповнене 
і не відповідає сучасним 
вимогам безпеки.

Упродовж експлуатації 
атомної станції на ній на
громадилася величезна 
кількість радіоактивних 
відходів - твердих і рідких. 
Тверді зберігаються в 
спеціальних вічках, яких 
уже сьогодні не вистачає. 
Рідкі відходи потребують 
спеціальних ємкостей. 
Практично наші АЕС не 
комплектувалися установ
ками, які дають змогу 
зменшувати кількість цих 
відходів. Рідкі радіоак
тивні відходи випарюван
ням можна перетворити 
на сухий осад, який потім 
набагато простіше збері
гати у сховищах чи гер
метичних ємкостях. Що ж 
до твердих відходів, то у 
високорозвинутих країнах 
застосовується технологія 
компактування-спалюван
ня, внаслідок чого об'єми 
цих відходів зменшують
ся, а отже, вони безпечні
ше зберігаються. На на
ших АЕС таких технологій 
практично немає. Тому з 
погляду безпечної експ
луатації Чорнобильської 
атомної станції сховище і 
завод для перероблення 
радіоактивних відходів тут 
украй необхідні. Досить 
сказати, що від самого по

чатку роботи цієї станції з 
неї не було вивезено жод
ної касети для переробки 
й утилізації, як це, наприк
лад, відбувається на тих АЕС, 
де діють реактори типів 
ВВЕР-1000 чи ВВЕР-440.

Пояснюється це тим, що 
для кожного типу реактор 
ра, для кожного типу пали
ва потрібна своя техноло
гія перероблення відходів. 
А підприємств для пере
роблення палива з реак
т о р і типу РБМК, якими ос
нащена ЧАЕС, у колишньо
му Радянському Союзі не 
було. Це зумовлювалося 
тим, що існувало надзви
чайно потужне виробницт
во плутонію, який викорис
товувався в ядерних вибу
хових пристроях, а паливо 
на ЧАЕС якраз мало більшу 
кількість плутонію порівня
но з паливом, яке викорис
товувалося в реакторах 
типів ВВЕР-1000 і ВВЕР- 
440. Тож воно й призна
чалося не для перероблен
ня, а для подальшого ви
робництва.

Згідно з угодою про 
грант на будівництві схови
ща та заводу на ЧАЕС 
близько 60 відсотків робіт і 
поставок виконуватимуться 
українськими організація
ми та підприємствами. При 
цьому на стадії будівницт
ва протягом п'яти років 
буде зайнято 400 осіб ук
раїнського персоналу, а на 
експлуатації об'єктів - ще 
600. Якоюсь мірою це 
зніме гостроту з проблеми

працевлаштування меш
канців міста Славутич та 
знизить у ньому соціальне 
напруження.

Але це, так би мовити, 
побічний ефект. А безпосе
редній полягає в тому, що 
нині на ЧАЕС нагромадила
ся величезна кількість 
відпрацьованих касет, і, 
коли настане час виванта
жувати паливо з реактора 
після зупинення всіх блоків, 
його нікуди буде подіти. 
Отже, як бачимо, ці підприє
мства, ця інфраструктура, на 
які виділяються кошти, 
потрібні за будь-яких умов, 
незалежно від того, чи пра
цюватиме станція далі чи 
ні.

Що ж до об'єкта “Ук
риття” , то зараз працює 
спеціальна робоча група 
експертів від України і “ве
ликої сімки”, яка розробляє 
техніко-економ ічне об
грунтування (ТЕО) вилу
чення з нього палива. Ос
танні наші переговори у 
Вашингтоні 10-11 лютого 
цього року закінчилися тим, 
що Україні вдалося відсто
яти свою позицію щодо 
недоцільності споруджен
ня другої гермооболонки 
над зруйнованим четвер
тим блоком ЧАЕС. Тепер 
зусилля спрямовуватимуть
ся на вилучення з об'єкта 
“Укриття” паливовмісних 
мас, які там перебувають у 
вигляді розплавленої лави, 
таблеток та тепловиділяю- 
чих збірок, Бо доки ця гри
муча суміш перебуватиме в 

зруйнованому 
п р и м і ще н н і 
ч е т в е р т о го  
реактора, нам 
ніколи не вда
сться переве
сти стан цьо
го об 'єкта  в 
е к о л о г іч н о  
б е з п е ч н и й , 
тобто досягти 
такого рівня 
безпеки, коли 
цей реактор 
уже не загро
жуватиме ні 
людям, ні на
вколишньому 
середовищу.

Отже, три
валі зусилля, 
спрямовані на 
розроблення 
р і з н и х

підходів, різних технологій 
та проектів для розв'язан
ня цієї проблеми, нарешті, 
привели до рішення про 
необхідність вилучення 
палива. Така позиція Ук
раїни базується на подіях 
минулого року, коли в 
об'єкті “Укриття” були за
реєстровані нейтронні 
сплески та збільшення 
гамма-випромінювання, 
що непрямо свідчило про 
можливість досягнення 
критичності, тобто мож
ливість ланцюгової ре
акції. А це вже загроза і 
персоналові об 'єкта , і 
працівникам ЧАЕС. Тож 
можна констатувати: те, 
що Захід погодився саме 
під таким кутом зору роз
глядати проблему “Ук
риття”, є істотним досяг
ненням у переговорному 
процесі.

Тепер стосовно іншо
го важливого аспекту - 
фінансування. Перетво
рення “Укриття” в еколо
гічно безпечну систему 
вимагатиме великих 
коштів, і Європейський 
банк дав згоду розроби
ти механізм фінансування 
такої програми. Згідно з 
пропозиціями, у банку 
буде спеціальний рахунок, 
на який країни-донори 
робитимуть внески. Саме 
так акумулюватимуться 
кошти, які потім переда
ватимуться Україні на ре
алізацію зазначеної про
грами.

Тож щодо об'єкта “Ук
риття” також маємо 
істотні досягнення, і зараз 
робоча група має за два 
місяці завершити підго
товку ТЕО різних варіантів 
вилучення з нього пали
вовмісних мас. Буде виз
начено також скільки це 
коштуватиме та які для 
цього потрібні технології. 
Цьому питанню присвя
чується і наступний раунд 
переговорів з “великою 
сімкою”.
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